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A varos arca 
Hosszú évekig szinte azonos szavakat, használtak 

a hivatalos i ratokban és a társasági beszélge-
tésekben: elzárkózó, elszigetelt, nincsenek 

együttműködési fórumok, a lehetőségek kiaknázatla-
nok — és így tovább. Az állandó jelzők és jellemzé-
sek a varos, valamint a szegedi felsőoktatási intéz-
ményekben és a kutatóhelyeken dolgozó értelmisegiek 
viszonyára vonatkoztak. Néhány esztendeje erről a 
viszonyról a különféle fórumokon készült és megtár-
gyalt jelentések derűlátóbban beszélnek, konkrét pél-
dákat sorakoztatnak az intez.mények egymás közötti 
kapcsolatairól és a létező szellemi erők várospoliti-
kai célokért való igénybevételéről. Legutóbb — októ-
ber 16-án — a városi tanács tárgyalta „A felsőokta-
tási és a tudományos kutatóintézetek társadalmi, 
gazdasági, kulturális szerepe a város életéhen" című 
előterjesztést, amely részletesen indokolja — bizo-
nyítja, hogy „a kapcsolatrendszer javult". 

Miért kell folyton forszírozni ezt az ügyet? A ku-
tató kutat, az oktató oktat, az er re hivatottak meg-
hozzák döntéseiket a várospolitika kérdéseiben — ha 
ki-ki jól teszi dolgát, annak úgyis látszata van. Ez 
az álláspont sokaké, akik — nem mindig alaptalanul 
— kevéssé hisznek a jelentések hasznában. Megtár-
gyaltuk, kipipáltuk, s minden marad a régiben — 
mondják. A helyzetfelmérések önmagukban valóban 
nem változtatnak a helyzeteken. De iránytűk lehet-
nek a cselekvéshez, a tényleges változtatáshoz. És — 
sajnál juk, vagy nem — az is tény, hogy senki sem 
végezheti igazán jól a sa já t m u n k á j á t manapság, ha 
nem tekint körül, ha nincs kapcsolata a tágabb kö-
zeggel. Amikor szűken jut forint mindenre, a kutató-
nak létérdeke, hogv eredményeinek fölhasználóját 
megtalálja. És viszont: nincs az életünknek olyan te-
re. ahol nélkülözhetnénk a szellemi befektetést; gaz-
dálkodó és irányító szerveknek szintén elemi érde-
kük, hogy — elég pénz h í ján — ésszel éljenek. Sem-
miféle gazdasági fejlesztést és sefnmilyen komoly, 
előrelátó varospolitikai döntést nem lehet végrehaj-
tani a szellemi munka kizárásával, a tudományos 
eredmények figyelmen kivül hagyásával. Mármost a 
földön járó ember azt hinné, ha egy^felepülés oly 
szerencsés, hogy országosan, sót nemzetközileg szá-
mottevő szellemi lökével rendelkezik, ennek közvet-
len, gyakorlatias, helyi fölhasználása: természetszerű. 

Nos, nem így van. Hogy miér t — erre sokféle 
választ lehet találni. Mostanában azonban világosan 
látszik, hogy a jelentésekben is emlegetett „kiakná-
zatlan lehetőségek" nagy része azér t nem válhat ki-
használttá, mer t a „felek" nem szövetkezhetnek sza-
badon. Decentralizálás ide, vagy oda, még mindig túl 
sok, szegedi érdekű, a város életét meghatározó dön-
tés — nem itt születik. Hanem hol? Pesten természe-
tesen, vagy másutt , „a" központban. A szegedi gaz-
dasági „egységek" legtöbbjének nem itt van a köz-
pont ja ; ahány intézmény, annyi főhatóság, de még az 
ugyanannak a minisztériumnak az irányítása a la t t 
álló felsőiskolák sem találnak utakat egymáshoz, 
gyakran dolgoznak egymás mellett, tökéletes átfedé-
sekben, értelmetlen párhuzamosságban. Ebben a hely-
zetben a „központi", meg a személyes és csoport-
érdekeltségek határozzák meg a kapcsolatokat — s 
nem a városi igény és érdek. 

Mit lehet tenni? Lehet, persze, például gesztusor 
kat. s formálisan „bevonni" a szegedi értelmiséget a 
helyi, legkülönfélébb fórumok munkájába . Javulnak 
a kapcsolatok — mondhat juk, hiszen a pár t - és taná-
csi szervektől a népfronton á t a Vöröskeresztig — 
mindenüt t képviselteti magát a tudóstársadalom. Ül 
a neves professzor valamelyik testület ülésén. Tűkön, 
mert rettentően sa jná l j a az idejét, hiszen az éppen 
aktuál is „ témák" hallgatása helyett befejezhetné a 
sa já t kutatását , vá r ják a laboratóriumban, a műtő-
ben — kit, hol. S a testületek, gazdálkodó cégek fe-
lelős emberei gyötrik az agyukat, ki-mi-hogyan húz-
hatná ki őket a csávából; egy újszerű szervezési 
szisztéma, egy jól eltalált fejlesztési irány, új, okos 
műszer, vegyi eljárás, valamely társadalmi folyamat 
szakszerű föltárása — és mi minden kellene nekik, 
hogy ne fá j jon a fejük. Fölmérhetetlen kár, hogy a 
két fél csak ritkán találkozik, hiába ülnek a képvi-
selőik ugyanazokon az üléseken, testületekben, tö-
megszervezetekben. 

A mindkét részről kinyilvánított együttműködési 
szándék sem elég. Kölcsönös érdekeltség és 
haszon kell. Az, hogy a József At.tila Téesz 

ű j búzafaj ták termeléséhez ké r j e a tudomány segít-
séget — a gabonakutató intézettől; a gumigyár ú j -
szerű gumiipari töltőanyagok kifejlesztésére kössön 
szerződést a JATE alkalmazott kémiai tanszékével; 
a szalámigyár dolgozzon együtt az élelmiszeripari főc 
iskolával a vágóhídi vér hasznosításáért; a Volán 
k é r j e a szociológiai tanszéket, hogy kutassa dolgo-
zóinak munkahelyi közérzetét. És az nem kell, hogy 
a világhírű kutató évtizedig várjon, amíg telefont 
szerelnek föl a lakásában; az sem, hogy időnként el-
nökségi asztalokhoz ültessék, hogy lássuk, megbecsü-
lik . . . Inkább fed jük föl előtte a várospolitika gond-
já t és kér jünk megoldási javaslatot. S ha a helyi ér-
dekű ügyben helyben sikerül dönteni, ráadásul jól, 
őslakók és „gyütt-mönt" emberek várostudata fo rmá-
lódik; többen leszünk, akik otthon érezzük magun-
kat — itthon. S színesebb, gazdagabb, kifejezőbb lesz 
a város „arca". 

Sulyok Erzsébet 

Szelka szombat Szezon előtt 
— Sok a munkájuk mos-

tanában? 
— Éppen holtszezon van 

nálunk. Ebben semmi rend-
kívüli nincs, hiszen a mun-
kacsúcsokat nálunk szinte 
ugyanúgy ki lehet számíta-
ni, mint a mezőgazdaság-
ban. Két hét múlva már 
nem lehet ilyen könnyen 
közlekedni a folyosóinkon a 
behozott készülékektől. 

— Beszélgessünk a nyitva 
tartásról! Nem érné meg 
szombatonként az ügyfélfo-
gadó helyiség ajtaja elül el-
tolni a rácsot? 

— Azt hiszem, nem. Csü-
törtökönként este hatig vár-
juk ügyfeleinket. Az elmúlt 
héten fél öt után egyetlen, 
nem, egészen józan úriem-
ber jött bejelenteni elrom-
lott készülékét. S azért han-
goskodott, mer t aznapra 
m a r nem küldhettünk hozzá 
műszerészt. Szombaton sem 
érné meg a műszerészeken 
kívül ügyfélfogadót, számlá-
zót, pénztárost berendelni. A 
mi pénzkezelési előírásaink 
értelmében nélkülük nem 
megy a gyorsjavítás és an-
nak ellenértékének a kifize-
tése. 

— De műszerészeik ma is 
kint dolgoznak. 

— Igen. Állandó kiszállá-
sos munkatársa inknak a fe-
le j á r j a a várost. Szomba-
ton délelőttre a reklamációs 
és a „visszatérő" hibás ké-
szülékek helyszíni javítását 
igyekszünk időzíteni. Per-
sze, egész héten lehet kérni 
szombaton délelőttre a sze-
relőt. Sőt, a hét vége első 
napján reggel 7 és 9 óra 
között bejelentett hibák ja-
vítását is vállaljuk, ha ad-
dig egy-egy műszerészünk-
nél nem gyűlt össze tíz cím. 
Egyébként telefonügyeletün-
kön déli 1 óráig vár juk a 
megrendeléseket a követke-
ző hétre. 

— Mennyi idő alatt javít-
ják a behozott tévéket, rá-
diókat, magnókat? 

— Most négy nap múlva 
jöhet értük a tulajdonosuk. 

— Ha éppen nem hiány-
cikk a meghibásodott alkat-
rész. 

— Sajnos, ez így van. Je-
lenleg a fekete-fehér tele-
víziók közül az Uranushoz 
nem lehet sorkimenőt be-
szerezni. De hiány van kép-
csőből is. Szerdán 6 dara-
bért utazik fel Pestre az 
anyagbeszerzőnk. El tudna 
hozni harmincat is. De az 
Orion csak garanciás készü-
lékeihez ad, hogy megelőzze 

Szombat. Délelőtt tíz óra. A híradás-technikai szerviz 
Károlyi utca felőli főbejáratáról nem került le a vasrács. 
Ám a hátsó a j tón bejutva meglepő sürgés-forgás fogadja 
a látogatót. Nem a szokásos hétköznapi munkájukka l 
vannak elfoglalva a Szelka dolgozói. Aj tókat festenek, fa -
lakat meszelnek, takarí tanak. Csicsvári István szerviz-
vezetővel frissen felmosott i rodájában ülünk le beszél-
getni. 

a harmincnapnyi folyamatos 
állás után esedékes cserét. 

— Ha kisebb hibája van 
a készüléknek, vagy ha ol-
dalba csapással még javít-
ható, mi, készüléktulajdono-
sok nehezen szánjuk rá ma-
gunkat a szerelő hívására. 

— Pedig, ha m á r ilyenkor 
hívnak bennünk, ma jd -
nem egészen bizonyos, hogy 
kevesebbe kerül a javítás, 
így elkerülhetők azok a kö-
vetkezmények, amik később 
többletköltséggel járnak. 

— Erződik-e a nehezebb 
gazdasági helyzet a megren-
deléseiken? Több selejtezés-
re érett, agg masinát kell 
helyrepofozniuk? 

— Inkább egyfaj ta diffe-
renciálódásról beszélhet-
nénk. Van, aki a 40 ezer f<4 
rintnál többet érő készülé-
ket is 3 évente cseréli, má-
soknak a 10-12 évnél többet 
megélt tévék pótlására sem 
fu t ja . 

— Van-e valamiféle ver-
senyhelyzet a szolgáltatá-
soknak ezen a területén? 

— Ez a verseny számunk-
ra előnytelen. Míg a kisipa-
ros mondhat ja egy kis hasz-
not ígérő javí tás előtt, hogy 
ehhez pincs alkatrésze, ne-
künk minden gondot meg 
kell oldani. Próbálunk a 
költségeinkkel takarékos-

kodni. Ez a legtöbbször ráju-
tunk kívülálló okok mia t t 
nem sikerülhet. Például a 
Nisánk, amivel ide-oda fu -
varozzuk a készülékeket, 8-
10 for intér t tesz meg egy 
kilométert, megérett a se-
lejtezésre. Hónapokkal ez-
előtt rendel tünk egy Bar-
kast. Bizonytalan határidő-
vel igazolták vissza a szál-
lítását. Korszerűbb műsze-
rekkel munkánk gyorsasá-
ga, minősége javí tható len-
ne. Jelenlegi helyzetünkben 
az ezekhez szükséges anya-
giak előteremtése lehetet-
lennek látszik. 

Amire viszont a szelkások 
a szombati kommunista mű-
szakkal készültek, az a 
„naptáruk" szerint valószí-
nűleg hamarosan bekövet-
kezik. Az elmúlt évek ta-
pasztalatai szerint novem-
ber elejétől igencsak meg-
szaporodnak megrendelé-
seik . . . 

Bőié István 

Mert nálunk nincs vizsgálóbíró... 
Fiafal jogászok tanácskoztak 

örvendetes , hogy a külön-
böző szakmák fiatal műve-
lői egyre több területen szer-
veznek találkozókat, fölis-
merve az élő kapcsolatot, az 
eszmecserék hasznát, jelen-
tőségét. A hét végén Szege-
den, az újszegedi oktatási 
központban a f iatal jogászok 
tartot tak országos szakmai-
tudományos konferenciát, a 
Csongrád Megyei Főügyész-
ség KISZ-szervezetének ren-
dezésében. A konferencia 
meghirdetett t é m á j a : „A 
személyi körülmények felde-
rítése és értékelése a bünte-
tőel járás egyes szakaszai-
ban." A szakmán kívüliek 
számára nemhogy idegen-
nek, talán ér thetet lennek is 
tűnik ez a hosszú cím. Hogy 
mit takar, azt Plecskó Gyu-
la, a Budapesti Rendőr-fő-
k a p i t á n y s á g f i a t a l k o r ú a k k a l 
foglalkozó osztályának szak-
avatot t munkatá rsa fogal-
mazta meg, nagy elismerést 
kiváltó előadásában. 

„Nálunk nincs vizsgálóbí-
rói rendszer" — mesélte — 
„egyébként, ha lenne, az el-
sők között jelentkeznék. Te-
hát ezt a feladatkört má-

Fogadóórák ötletadóknak 
Megalakult az Ipari Mi-

nisztérium Kutatáspolitikai 
Tanácsa mellett működő 
konzultatív tudományos tes-
tület, amelynek tagjai tudó-
sok, nemzetközileg elismert 
ipari szakemberek. A testü-
let feladata az, hogy minden 
olyan ötletet felkaroljon, 
amelynek megvalósítása elő-
segíti az iparpolitikai célki-
tűzések valóra váltsát. En-
nek érdekében november 3-
tól, hétfőnként 9-től 10.30-ig 
fogadóórát tar tanak, amely-
re jelentkezhet bárki — 
gazdasági munkaközössé-
gek, kisiparosok és más ma-
gánszemélyek —, aki úgy 
ítéli meg, hogy jól haszno-
sítható, szabadalommal véd-
hető vagy új í tásként kidol-

gozható műszaki ötlete, ja-
vaslata van. 

A tanácsadó testület vé-
leményezi a benyújtott ja-
vaslatokat, és ha megvaló-
síthatónak tar t ja , vélemé-
nyével együtt továbbít ja a 
szakma szerint illetékes fó-
rumoknak. Az Ipari Minisz-
tér ium feladatának érzi a 
hasznosítható gondolatok, a 
megvalósítható szellemi ér-
tékek felkarolását. A beve-
zetésre alkalmas műszaki 
ötletek kiviteleztetésével, 
neves szakértők bevonásával 
kívánja közkinccsé tenni 
azt a nagy szellemi tőkét és 
kapacitást, amivel a kétkezi 
és szellemi dolgozók rendel-
keznek. A cél az ötletek, a 
találmányok gyors megvaló-
sítása, referenciapéldányok 
elkészíttetése. 

soknak kell fölvállalniuk. 
Hogy mi ez a feladat? Nem-
csak azt vizsgálni, ami a 
bűncselekményekhez kötő-
dik az elkövető életében, ha-
nem teljes é le tú t já t föltárni. 
A tettek mérlegelésénél ez 
ugyanis nagyon fontos, de 
alapos vizsgálatához a rend-
őrségnek nincs ideje, lehető-
sége, Szorosan kapcsolódik 
ehhez az i f júságvédelem is. 
Ezzel a rendőrség, bíróság, 
ügyészség is foglalkozik, lé-
tezik pártfogói rendszer, 
gyámhatóság, családvédelmi 
tanácsadás, de mindebben 
nincs egységes irányítás, 
nincs olyan szerv, ami iga-
zán az if júságvédelemmel 
foglalkozna. Mert amit mi 
annak hívunk, az főként 
bűnüldözés, ami ugye csep-
pet sem ugyanaz." 

Hogy a rendörségnek mi -
lyen lehetősége van a szemé-
lyi körülmények felderítésé-
re, arról Lukács Jánost, a 
Csongrád Megyei Rendőr-
főkapitányság csoportvezető-
jét faggattam. „Öriási a le-
terheltségünk, létszámgond-
jaink vannak, így nem cso-
da, ha hiányt szenved ez a 
terület. A bennünket kri t i -
zálóknak tehát ezt is figye-
lembe kell venniük. De — 
többek között — éppen emi-
a t t hasznos egy ilyen talál-
kozó: a bíró, az ügyész meg-
ismerheti, milyen gondokkal 
küzdünk, s persze fordítva. S 
ha ismerjük egymás gondja-
it, könnyebb közösen változ-
tatni, a szakmai munka szín-
vonalát emelni." 

A találkozó hasznosságát 
Kószó Tivadar kiskunhalasi 
ügyvéd is ecsetelte: „Kötet-
lenül beszélgethetnek a kü-
lönböző munkaterületen dol-
gozó jogászok, s így tudato-
sodhat : ugyanazon célért 
dolgozunk. Az ügyvéd is 
megismerheti a rendőri, 
ügyészi, bírói munka olyan 
problémáit, amelyekkel a 
hivatalos e l járás során nem 
találkozhat, s megértheti, 

mik az okai bizonyos dolgok-
nak, amiket a gyakorlat so-
rán nehezményez. Itt talán 
arról is sikerül meggyőzni a 
büntetőeljárásban dolgozó-
kat : az ügyvéd nem hivatá-
sos bűnpártoló, hanem olyan 
ember, aki — speciális fel-
adatából fakadóan — az eny-
hítő, mentő körülményekre 
koncentrál. A védő szerepe, 
léte egyébként a demokrácia 
egyik évezredes vívmánya," 

Az ügyvéddel „hivatalból 
szembenálló" ügyészek kép-
viseletében Nacsády Péter 
Szentesen dolgozó ügyész így 
beszélt: „Ha csak annyi de-
rült ki számomra, hogy a 
személyi körülmények, a 
hát tér figyelembevételét más 
is fontosnak tar t ja , s nem 
vagyok ebben egyedül — 
mar érdemes volt eljönni." 

A kétnapos konferencia 
záróülésén a három szekció 
vezetője — Maráz Vilmos né, 
a Csongrád Megyei Bíróság 
elnökhelyettese, Horváth 
Sándor, a Csongrád megyei 
rendőrfőkapitány helyettese 
és Pigniczki József, a Csong-
rád Megyei Főügyészség íó-
ügyészhelyettese — számolt 
be a konferencia munká já -
ról, kiemelve a legsikeresebb 
előadásokat, s ecsetelve a ta-
lálkozó hasznosságát. Miután 
Kereszty Béla megyei fő-
ügyész bezárta a konferen-
ciát, Szántó Gábor ügyészt, 
a rendezvény t i tkárát kértük 
meg értékelésre. „Az i t t el-
hangzottakat írásban dolgoz-
zuk fel, s megküldjük az or-
szágos irányító szerveknek" 
— kezdte összefoglalóját a 
kétnapos programsorozat 
után Igént fáradt szervező. 
„Kezdeményezzük, hogy a 
legjobb előadásokat publi-
kál ják a jogi szaksaj tóban. 
Mindannak, ami itt elhang-
zott, akkor lenne . igazán 
eredménye, ha nemcsak 
azok éreznék fontosságát, 
akik jelen voltak. De remél-
jük, legal ' b b ők elégedetten 
távoznak." 

Balogh Tamás 


